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	摘要(中)	真色色度的檢測一般使用ADMI 3波長或31波長法，只能以人工方式取樣分析，得到批次的真色色度資料，無法掌握水質的變化情形，因此本研究探討以CCD數位攝影機連續拍攝廢水之數位影像，即時、連續監測廢水中真色色度之可行性。


研究結果顯示，數位影像法檢量線呈線性，線性相關係數r在0.99以上，以250ADMI之標準溶液測定時，準確度為104.6±7.1%，精密度RSD%為3.4%，方法偵測極限為49ADMI，數位影像法可以準確的檢測廢水真色色度；在品質管制上，樣品重複分析相對差異百分比在10%以內，品管查核樣品分析回收率在100±6%以內，實驗數據具有一定之品質，可用於檢測廢水之色度。


數位影像法經由Visual Basic撰寫之程式連續監測廢水真色色度，具有即時、連續、自動測定廢水真色色度的功能，可做為廢水處理廠即時控制之水質參數及監測放流水色度，而測定之真色色度值可儲存於資料庫，提供查詢功能，且測定之彩色影像儲存於電腦，可證明廢水之水質狀況，這些是傳統3或及31波長法所沒有的優點。


若將數位影像法、3波長及31波長法測定之結果加以比較，以統計之t檢定來檢定實驗結果，顯示數位影像法和31波長法二種方法檢測值無顯著差異；3波長法檢測值和數位影像法或31波長法檢測值有顯著差異，且3波長法測得真色色度值比數位影像法或31波長法測得色度值高。
	摘要(英)	The study results reveal that the linear correlation coefficient (r) of digital image calibration curves are above 0.99. Using the standard solution of 250 ADMI to measure the feasibility of this method, the degree of accuracy and precision (RSD%) are 104.6±7.1% and 3.4% respectively, and the detection limit is 49ADMI. These results reveal the digital image method can measure the true color of wastewater accurately. Based upon the measurement of quality control to check the reproducibility, the relative errors of sample duplicate analysis is no more than 10%, and the recovery of quality sample analysis is within 100±6%.


Combining the digital image method with the Visual Basic programming develops a continuous monitoring true color instrument to real-time automatic measure the true color of wastewater. The measured values and images can be saved in the database, and supply the inquire function.


Using statistical t test to compare the measured results of digital image, 3- and 31-wavelength methods, the results reveal that no significant differences between the digital image and 31-wavelength approaches, the 3-wavelength approach measured values are higher than which measured by digital image and 31-wavelength methods.
	關鍵字(中)	
      	  ★ 真色色度
★ 色彩量測
★ 三刺激值
★ 數位影像處理
★ 電荷耦合元件	關鍵字(英)	
      	  ★ True color
★ Color measurement
★ Tristimulus values
★ Digital image processing
★ Charge couple device
	論文目次	第一章 前言……………………………………………………………………1


1-1研究緣起……………………………………………………………………1


1-2研究目的……………………………………………………………………2


1-3研究流程……………………………………………………………………3


第二章 相關理論及文獻回顧…………………………………………………5


2-1色彩的特性…………………………………………………………………5


2-2數位影像原理……………………………………………………………10


2-3色彩的測量………………………………………………………………15


2-4以數位影像測定真色色度的方法………………………………………21


第三章 實驗設計與方法……………………………………………………33


3-1實驗設計…………………………………………………………………33


3-2實驗方法…………………………………………………………………38


3-2-1數位影像法……………………………………………………………39


3-2-2 3波長法………………………………………………………………47


3-2-3 31 波長法……………………………………………………………51


3-3品管措施…………………………………………………………………54


第四章 數位影像法操作程式………………………………………………55


4-1數位影像法操作程式執行流程…………………………………………55


4-2數位影像法操作程式資料庫查詢功能說明……………………………56


4-3數位影像法操作程式重新測定檢量線功能說明………………………58


第五章 結果與討論…………………………………………………………59


5-1色度標準溶液實驗結果與討論…………………………………………59


5-2模擬色度樣品實驗結果與討論…………………………………………64


5-3真實樣品實驗結果與討論………………………………………………72


5-4數位影像法干擾影響實驗結果與討論…………………………………77


5-5實驗品保執行結果與討論………………………………………………79


5-6綜合討論…………………………………………………………………80


第六章 結論與建議…………………………………………………………87


6-1結論………………………………………………………………………87


6-2建議………………………………………………………………………88


參考文獻………………………………………………………………………91


附錄一 數位影像法操作程式原始程式碼…………………………………95


附錄二 不同方法真色色度測定值………………………………………121
	參考文獻	2.Belcher, M.C. and Helms, R.N., Lighting-the electronic textbook, http://www.arce.ukans.edu/book/contents.htm, 1999.


3.Connolly, C., Leng, W. and Nobbs, J., Colour measurement by video camera, Journal Society of Dyes and Colour, Vol.111, pp.373-375, 1995.


4.Hunt, R.W.G., Measuring Colour, ELLIS HORWOOD, 1991.


5.Judd, D. B. and Wyszecki, G., Color in Business, Science and Industry, John Wiley & Sons Inc., 1975.


6.Poynton, C., A Technical Introduction to Digital Video, John Wiley & Sons, 1996.


7.SMPTE(Society of Motion Picture and Television Engineers)PR 177, 1993.


8.Stokes, M., Anderson, M., Chandrasekar, S. and Motta, R., A Standard Default Color Space for the Internet - sRGB, http://www.w3.org/Graphics/Color/sRGB.html, 1996.


9.U.S. Environmental Protection Agency Environmental Monitoring and Support Laboratory, Methods for Chemical analysis of Water and Wastes, Method 110.1, 1983.


10.Wyszecki, G. and Stiles, W.S., Color Science: Concepts and Method, Quantitative Data and Formulae, John Wiley & Sons Inc., 1982.


11.元智大學環境科技研究中心，廢水中色度檢驗方法之建立，EPA-83-11-3-09-02-07，行政院環境保護署環境檢驗所委託研究報告，1994。


12.李陽世，色彩技術原理與應用，永大書局，1984。


12.李陽世，色彩技術原理與應用，永大書局，1984。


14.陳廷標、夏良正，數位影像處理，儒林圖書公司，1993。


15.陳順宇、鄭碧娥，統計學，華泰書局，1998。
	指導教授	
      	  廖述良(Shu-Liang Liaw)
      	 	審核日期	2000-7-4
	推文	
      	  [image: ]facebook   [image: ]plurk   [image: ]twitter   [image: ]funp   [image: ]google   [image: ]live   [image: ]udn   [image: ]HD   [image: ]myshare   [image: ]reddit   [image: ]netvibes   [image: ]friend   [image: ]youpush   [image: ]delicious   [image: ]baidu   
      	 
	網路書籤	
      	  [image: ]Google bookmarks   [image: ]del.icio.us   [image: ]hemidemi   [image: ]myshare   
      	 


  

  











若有論文相關問題，請聯絡國立中央大學圖書館推廣服務組 TEL:(03)422-7151轉57407，或E-mail聯絡
	       - 隱私權政策聲明



	
